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Prezentace týkající se přehledu přídavných jmen Anotace: 

Metodický popis: • Rozdělení přídavných jmen na tvrdé, měkké a přivlastňovací. 

• Seznámení s jmennými tvary přídavných jmen. 

• Test na doplnění správných koncovek přídavných jmen, vyhodnocení testu 



Rozdělení přídavných jména tvrdá, měkká a 
přivlastňovací. 

Přídavná jména 



Přídavná jména 

 Vyjadřují vlastnosti osob, zvířat, věcí nebo jevů 

označených podstatným jménem, anebo jejich 

význam jinak blíže určují. 

 

Například:   

starý muž 

rybí polévka 

bratrův kabát 

Karlův pes 

         

 



Přídavná jména – rozdělení 

TVRDÁ – ptáme se jaký, který? 

(mladý, milá, smutný, slušní, černý…) 

  

MĚKKÁ – ptáme se jaký, který? 

(soví, letní, husí, cizí, oslí…) 

 

PŘIVLASTŇOVACÍ – ptáme se čí? 

(sestřin, Rekův, tetin, Libušin…) 

 

 

 



Přídavná jména tvrdá 

Zakončení v 1. pádě j. č. –ý, –á, –é 

Vzor: MLADÝ –           mladý kluk                                    

                                    mladá dívka  

                                    mladé kotě 

V koncovkách píšeme tvrdé –y 

(zdravých, zdravým, zdravými….) 

 

Zakončení v č. mn. – mladí kluci 

                                    



Jednotné číslo  

mladý 

mladého 

mladému 

mladého 

mladý 

mladém 

mladým 

mladá 

mladé 

mladé 

mladou 

mladá! 

mladé 

mladou 

mladé 

mladého 

mladému 

mladé 

mladé! 

mladém 

mladým 

rod mužský rod ženský rod střední 

1. 

2. 

3. 

4. 

5. 

6. 

7. 



 Přídavná jména měkká 

Zakončení v 1. pádě j. č. –í 

 

Vzor: JARNÍ –         jarní květ 

                                jarní noc 

                                jarní jitro 

 

V koncovkách píšeme jen měkké –i 

(cizích, cizím, cizími…) 



Jednotné číslo  

jarní 

jarního 

jarnímu 

jarního, jarní 

jarní! 

jarním 

jarním 

jarní 

jarní 

jarní 

jarní 

jarní! 

jarní 

jarní 

jarní 

jarního 

jarnímu 

jarní 

jarní! 

jarním 

jarním 

rod mužský rod ženský rod střední 

1. 

2. 

3. 

4. 

5. 

6. 

7. 



Přídavná jména přivlastňovací 

 od podst. jmen r. mužského se tvoří příponou -ův, 

      -ova, -ovo: otcův svetr 

 od podst. jmen r. ženského se tvoří  příponou -in, 

     -ina, -ino: matčin bratr 

 měkké -i se píše jen v 1. a 5. pádě mn. č. rodu 

mužského životného ! 

 

bratrovi kamarádi (1. p.)  

ale vidím bratrovy kabáty (4. p.) 

 



Jednotné číslo  

otcův, matčin 

otcova, matčina 

otcovu, matčinu 

otcova, matčina 

otcův, matčin 

otcův, matčin! 

otcově, matčině, 

otcovu, matčinu 

otcovým,matčiným 

otcova, matčina 

otcovy, matčiny 

otcově, matčině 

otcovu, matčinu 

 

otcova! matčina! 

otcově, matčině 

 

otcovou,matčinou 

otcovo, matčino 

otcova, matčina 

otcovu, matčinu 

otcovo, matčino 

 

otcovo! matčino! 

otcově, matčině 

otcovu, matčinu 

otcovým, matčiným 

rod mužský rod ženský rod střední 

1. 

2. 

3. 

4. 

 

5. 

6. 

 

7. 



Množné číslo  

otcovi, matčini 

otcovy, matčiny 

otcových, matčiných 

otcovým, matčiným 

otcovy, matčiny 

otcovi! matčiny! 

otcovy! matčiny! 

otcových, matčiných 

otcovými, matčinými 

otcovy, matčiny 

 

otcových,matčiných 

otcovým, matčiným 

otcovy, matčiny 

otcovy!, matčiny! 

 

otcových, matčiných 

otcovými, matčinými 

otcova, matčina  

 

otcových, matčiných 

otcovým, matčiným 

otcova, matčina 

otcova!, matčina! 

 

otcových, matčiných 

otcovými, matčinými 

rod mužský rod ženský rod střední 

1. 

 

2. 

3. 

4. 

5. 

 

6. 

7.  



Jmenné tvary 

č. jed.     Syn je zdráv. 

               Žena je zdráva. 

               Dítě je zdrávo. 

 

mn. č.    Chlapci jsou zdrávi. 

              Dívky jsou zdrávy. 

              Děti jsou zdrávy. 

 



TEST 

Doplň správné tvary přídavných jmen 

1. Mal_ medvědi jsou hrav_. 

2. Ozýval se jásav_ kos_ zpěv. 

3. Obdivovali jsme rychl_ sokol_ let. 

4. Učíme se ciz_m jazykům. 

5. Má rád ryb_ polévku. 

6. Uviděl otcov_ kabáty. 

7. Přišli otcov_ bratři. 

8. Děti běhaly bos_. 

 

 



TEST – řešení 

1. Malí medvědi jsou hraví. 

2. Ozýval se jásavý kosí zpěv. 

3. Obdivovali jsme rychlý sokolí let. 

4. Učíme se cizím jazykům. 

5. Má rád rybí polévku. 

6. Uviděl otcovy kabáty. 

7. Přišli otcovi bratři. 

8. Děti běhaly bosy. 
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